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   دو مشکل بزرگ
 در تعامل با مصر

مدیرکل خاورمیانه و شمال آفریقای 
وزارت خارجه در مورد روابط ایران و 
مصر و نتایج گفت وگوهای اخیر وزیر 
خارجه و رئیس جمهور این کشورعربی 
در حاشیه نشست بغداد تشریح کرد: 
مسائل ما با مصــر زیــــاد اسـت البته 
امیدواریم که به زودی این مسائل حل 
شود. البته اگر گشایش های مثبتی در 
روابط ایران و عربستان ایجاد شود این 
موضوع قطعا در روابط ایران و مصر نیز 
تاثیرگذار خواهد بود. در حال حاضر دو 
کشور دارای دفتر حافظ منافع هستند. 
میرمسعـــود حسینیــان ادامه داد: ما 
اکنون دو مشکل بزرگ در تعامل با مصر 
داریم، حدود دو سال است که کشتی 
نفتی ایران توسط مصر به بهانه های 
واهی و بدون ارائه مدرکی توقیف شده 
است و از طرفی دیگر چند زندانی 
ایرانی در مصر نیز به اتهام حمل مواد 
مخدر در معرض حکم اعدام هستند.

اجرای حکم این افراد منتظر تایید 
رئیس جمهور مصر است. ما پیگیری 
کردیم که فعلا این حکم متوقف شود 
و امیدواریم مسأله اعدام  شهروندان در 
نهایت منتفی شود. تلاش ها برای بهبود 
روابط با مصر در حال انجام است گرچه 

این روند کند پیش می رود.

 وقتی قانونی وضع شد 
باید اجرائی شود

 مقابله با هرگونه تهدید
 در دستور کار ارتش 

رئیس دیوان عدالت اداری با اشاره به 
اینکه دیوان عدالت اداری تنها مرجعی است 
که براساس قانون اساسی در حوزه عدالت 
اداری تشکیل شده است، گفت: دیوان عدالت 
اداری در حوزه پیشگیری و آسیب شناسی 
موضوعات در کنار سازمان تامین اجتماعی 
خواهد بود اما فقط به تکلیف قانونی خود 
عمل خواهد کرد و زمینه اجرای قانون را 
فراهم می کند و آرایی که از سوی دیوان 
عدالت اداری صادر شود برای سازمان تامین 
اجتماعی لازم الاجرا می باشد. حجـــت 
الاسلام و المسلمــین حکمتعلی مظفـــری 
رسیدگی به پرونده ها را قانون دانست و افزود: 
وقتی قانونی وضع می شود باید اجرائی شود و 
اگر قضات دیوان در خصوص سازمان تامین 
اجتماعی اقدام به صدور رای کنند، تامین 
اجتماعی تحــت هر شرایطی موظـــف به 
اجــرای آن است و همـین طور در خصوص 
آرای صادره از سوی هیات عمومی دیوان 
عدالت اداری به عنوان پارلمان حقوقی برای 
همه سازمان ها لازم الاجرا است. دغدغه 
اصلی در دیوان عدالت اداری رسیــدگی به 
پرونده ها نیست بلکه همه هدف ما خدمت به 
مردم، حمایت از آنها و احقاق حقوق مردم 
می باشد که بخش مهمی از این هدف در 

حوزه پیشگیری و آسیب شناسی است.

معاون هماهنگ کننده ارتش با بیان 
اینکه »مقابله با هرگونه تهدید در دستور 
کار نیروهای چهارگانه ارتش است«، گفت: 
امروز ارتش با توجه به ماموریت خطیری که 
بر عهده دارد به اتفاق دیگر نیروهای مسلح 
کشور باید آماده باشد تا در هر مقطع زمانی و 
در هر شرایطی در مقابل هر تهدیدی با توجه 
به پیچیدگی های تهدید و عدم قطعیتی که 
در آینده وجود دارد و همچنین تغییراتی 
که روز به روز در زمینه تهدیدات مشاهده 
می کنیم، آمادگی خود را حفظ کند. دریادار 
حبیب ا... سیاری گفت: به لطف خدا امروز به 
همت همه دست اندرکاران در حوزه تامین 
تجهیزات بومی برای دفاع از کشور  به نقطه 
مطلوب رسیده ایم؛ البته که این خاتمه کار 
ما نیست و باید بصورت مستمر در جهت 
ارتقای این توانمندی تلاش کنیم. امروز 
همچنین در حوزه پرورش نیروی انسانی 
که مهمترین مولفه در زمینه دفاع از کشور و 
و کارآمدی نظام دفاعی کشور است اقدامات 
ارزشمندی انجام شده است. در زمینه 
ارتقای توانمندی های معنوی و بصیرتی 
کارکنان ارتش نیز در سازمان عقیدتی 

تلاش فراوانی شده است.

سـرمقــاله

1+5 ضمانت اجرایی  قطعنامه 2231 به توافق ایران با
بخشیده که اگر فاقد آن باشد، دیگر این سند ضمانت اجرا 
ندارد. در مورد تحریم ها نیز تحریم هایی از شورای امنیت بوده 
که با این قطعنامه معلق شده و یکسری تحریم ها  که  از سوی 
اتحادیه اروپا و آمریکا وضع شده همه یا لغو شده یا به تعلیق 
درآمده است.  این درحالی است که آمریکا خلاف این قطعنامه، 
در زمان ترامپ کلا از برجام خارج شد و تحریم هایی که در زمان 
اوباما به واسطه برجام معلق شده بود را مجددا فعال کرد. اکنون 
نیز آمریکا می تواند به صورت یک جانبه تحریم های بیشتری 
را علیه ایران تحمیل کند و این عملکرد با اینکه نقض توافق 
هسته ای و قطعنامه 2231  محسوب می شود، ولی دولت ها با 
تکیه بر قدرت خود اقداماتی انجام می دهند که ممکن است با 
تعهدات بین المللی آنها مغایر باشد.  البته برای آمریکا معمولا 
این مغایرت با حقوق بین الملل به نوعی هیچ هزینه ای ندارد. 
تحریم هایی که هم اکنون  آمریکا در مغایرت با قطعنامه 2231 
علیه ایران به کار گرفته، نتوانستیم اقدام خصوصی خاصی 
علیه آمریکا به عمل بیاوریم. بنابراین وقتی آمریکا می گوید 
اگر با ایران به توافق نرسیم گزینه های دیگری روی میز خواهد 
بود و فعال می شود، می تواند تحریم هایی بیش از این هم علیه 
ایران اعمال کند و علاوه بر آن فشارهای دیگری را در حوزه  های 
اقتصادی و حتی نظامی را مدنظر داشته باشد که به نوعی ایران 
را با توسل به اقداماتی که قطعا می تواند مغایر با حقوق بین الملل 
باشد تحت فشار قرار دهد. هر چند آمریکا اعتنایی به حقوق 
بین الملل ندارد و وقتی که می خواهد اقدامی انجام دهد و 
منافع ملی خود را در این اقدام تعریف می کند مغایرت با حقوق 
بین الملل برایش مانعی ایجاد نمی کند. البته اینکه خود آمریکا 
به قواعد و مقررات بین المللی پایبند نیست به ساختار جامعه 
جهانی  و روابط بین الملل بازمی گردد که در آنجا یک نظام قوی 
که برای اعمال خلاف حقوق بین الملل بازدارندگی ایجاد کند، 
نداریم و هیچ نهادی نیست که با اقدامات آمریکا مقابله کند و 
تنها شورای امنیت در برخی مواقع ورود می کند که آن هم 
آمریکا حق وتو دارد و تصمیمات شورای امنیت را وتو می کند. 
از طرفی اقتصاد آمریکا قوی تر است و می تواند بدون نیاز به 
کشورهای دیگر یا با تحریم دیگر کشورها به حیات اقتصادی 
خود ادامه دهد و حتی توسل به زور هم داشته باشد که در 
فرصت های مختلفی از این موضوع استفاده کرده است. به هر 
صورت درخصوص برجام، احیای آن و برداشته شدن تحریم ها 
باید اذعان داشت که اگر آمریکا اراده لازم را برای احیای برجام 
داشته باشد، توافق صورت می گیرد و کشورهای دیگر نیز از 
احیای این توافق استقبال می کنند ولی اگر آمریکا به این روند 
ادامه دهد و تحریم ها همچنان بر ایران تحمیل شود، ایران خیلی 
انگیزه ای برای ماندن برجامی که در آن تحریم ها برداشته نشود، 
ندارد و احتمال فروپاشی این توافق هم  وجود دارد و نمی توان 

اقدام خاص دیگری هم انجام داد.

انگیزه ماندن ایران در برجام 

تجدید میثاق عقیدتی سیاسی 
ارتش با آرمان های امام

تجدید میثاق جمعی از فرماندهان و کارکنان 
سازمان عقیدتی سیاسی ارتش به مناسبت فرا 
رسیدن سالروز تاسیس این سازمان با آرمان های 
بنیانگذار انقلاب اسلامی برگزار شد. صبح شنبه 
آیین تجدید میثاق کارکنان سازمان عقیدتی 
سیاسی ارتش با آرمان های امام )ره( با حضور 
امیر دریادار حبیب ا... سیاری معاون هماهنگ 
کننده ارتش و حجت الاسلام عباس محمد حسنی 
رئیس سازمان عقیدتی سیاسی ارتش در مرقد 
مطهر بنیانگذار انقلاب اسلامی برگزار شد. در 
این مراسم که به مناسبت 2۴ مهر سالروز تاسیس 
سازمان عقیدتی سیاسی ارتش برگزار شد، جمعی از 
فرماندهان، مسئولان و کارکنان نیروهای چهارگانه 
ارتش و همچنین کارکنان سازمان عقیدتی سیاسی 

ارتش حضور یافتند.

نگرانی آیت ا... حسینی بوشهری 
از وضعیت فرهنگی قم

رئیس جامعه مدرسین برنامه ریزی جهت تأمین 
منابع پایدار را امری اجتناب ناپذیر ارزیابی کرد و 
افزود: تأمین منابع پایدار، با توجه به هزینه های 
بالای مدیریت شهری، نیاز به برنامه ریزی دقیق 
دارد و امری اجتناب ناپذیر است. آیت ا... حسینی 
بوشهری، به اهمیت استفاده از ظرفیت بخش 
خصوصی اشاره کرد و افزود: جذب بودجه های غیر 
دولتی را در دستور کار خود قرار داده و از تجربیات 
موفق سایر استان ها در این امر نیز استفاده کنید. 
او، خود کنترلی را عاملی مهم در پیشگیری از بروز 
خطا عنوان کرد و ضمن اشاره به وضع فرهنگی شهر 
گفت: وضع فرهنگی شهر نگران کننده است و این 
امر با مبارزه با معلول حل نمی شود بلکه باید علت 
را مورد توجه قرار داد تا خود به خود معلول ها نیز 
مرتفع گردند. وی ضمن تأکید به همکاری با سایر 
دستگاه های ذی ربط، در عرصه مدیریت شهری، 
نظرخواهی از مردم را عامل ارتقا محبوبیت و جلب 

مشارکت مردم در این عرصه عنوان کرد.

شکست سکوت ۶ساله 
اصلاح طلبان!

نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر 
و پردیس در مجلس شورای اسلامی در توئیتی به 
شایعات اخیر مبنی بر مصوبه مجلس برای محرمانه 
ماندن اموال مسئولان، از سوی برخی رسانه ها اشاره 
کرد. به گزارش تابناک؛ مجتبی رضاخواه نماینده 
مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس 
در مجلس شورای اسلامی و رئیس فراکسیون 
اقتصاد دیجیتال مجلس در توئیتی نوشت: به 
عنوان نماینده مجلس با محرمانه تلقی شدن اموال 
مسئولین مخالفم؛ این افتضاح در سال۹۴ و توسط 
مجمع تشخیص مصلحت و به ریاست  آقای هاشمی 
به بار آمده! اما چرا اصلاح طلبان که در ۶سال گذشته 
ساکت بودند، تلاش می کنند تا این افتضاح را به 

مجلس یازدهم نسبت دهند؟!

واکنش شمخانی به اظهارات 
ضدایرانی علی اف

علی شمخانی دبیر شورای عالی امنیت ملی در 
توئیتی نسبت به اظهارات غیرواقع بینانه ضدایرانی 
الهام علی اف رئیس جمهوری آذربایجان در نشست 
مجازی سران کشور های مستقل مشترک المنافع 
هشدار داد و نوشت: مراقب دام های پر هزینه شیاطین 
باشید. شمخانی در این توئیت نوشت: بی توجهی به 
اصول و الزامات همسایگی و بیان اظهارات کذب و 
غیرسازنده، نشانه حسن نیت و تدبیر نیست. وی 
افزود: اتهام زنی به کشوری که جامعه جهانی آن را به 
عنوان قهرمان مبارزه با مواد مخدر می شناسد اثری 
جز بی اعتبارسازی کلام گوینده ندارد. شمخانی 
تاکید کرد: مراقب دام های پر هزینه شیاطین باشید.

بورل: آماده استقبال از ایران 
در بروکسل هستیم

جوزپ بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا با بیان اینکه آماده استقبال از ایران هستیم، 
گفت که تهران مایل است در بروکسل با مقامات 
اتحادیه اروپا که مذاکرات غیر مستقیم بین ایالات 
متحده و تهران را همراه با برخی دیگر از طرف های 
توافق هسته ای 2۰15 هماهنگ می کنند، ملاقات 
کند. بورل که هم اکنون در آمریکا به سر می برد به 
خبرنگاران گفت که آماده استقبال از ایرانیان است، 
اما نمی تواند بگوید که چنین دیداری چه زمانی 
انجام خواهد شد. مسئول سیاست خارخی اتحادیه 
اروپا در پاسخ به این سوال که آیا ایرانیان می خواهند 
پیش نویس متن )مذاکرات( که در آخرین مذاکرات 
در ماه ژوئن در وین برگزار شد، مورد بحث و بررسی 
قرار دهند و مایلند با کدام اعضای دیگر ملاقات 

کنند؟ گفت: متاسفم که می گویم نمی دانم.

با دیدن وضعیت آبادان و 
خرمشهر خجالت کشیدم!

دبیر شورایعالی مناطق آزاد تجاری و اقتصادی 
تصریح کرد: اینکه منطقه آزاد اعلام شد به این دلیل 
بود که یک جهشی در زندگی مردم اتفاق بیفتد، اما 
مضرات منطقه آزاد برای آبادان و خرمشهر ایجاد 
شد، اما مزیتی را مردم احساس نکردند. وقتی جایی 
منطقه آزاد اعلام می شود هزینه های زندگی مردم 
افزایش می یابد و قیمت مسکن، اجاره و حتی خورد 
و خوراک افزایش پیدا می کند، اما منافع منطقه آزاد 
را در آبادان و خرمشهر شاهد نیستیم و اقل آن اینکه 
گمرک به پشت گیت های تعبیه شده انتقال پیدا کند. 
سعید محمد افزود: پس از گذشت ۴۰ سال از انقلاب، 
اما هنوز چهره آبادان و خرمشهر چهره جنگی است من 
امروز بازدیدی از کوچه پس کوچه های منطقه داشتم و 
مشکلات مردم را از نزدیک دیدم و خودم از این وضعیت 
آن هم با گذشت سال ها از پایان جنگ خجالت کشیدم.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور با تاکید 
بر اینکه واکسیناسیون عمومی باید با 
قوت ادامه یابد، گفت: دانشگاهیان و 
صاحبان تریبون در ترغیب و تشویق 
مردم به رعایت شیوه نامه های بهداشتی 
و واکسینه شدن در برابر ویروس کرونا 
نقش بسزایی دارند. سید ابراهیم رئیسی 
در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا با اشاره 
به دستاوردهای مهم در تولید و واردات 
واکسن کرونا، افزود: وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی باید از واکسن 
تولید شرکت های داخلی حمایت کند 
تا محصولات  آنان با کیفیت لازم به بازار 
عرضه شود. رئیس جمهور با قدردانی 
از کشورهایی که در ارسال واکسن به 
ایران همکاری می کنند، گفت: از همه 
کشورهایی که واکسن ارسال کرده اند 
به ویژه از کشور چین صمیمانه قدردانی 
می کنم و معتقدم اینگونه همکاری های 
انسان دوستانه همواره باید بین کشورهای 
دوست و منطقه ادامه پیدا کند. رئیسی 
با بیان اینکه ادامه راه مقابله با بیماری 
کرونا نیازمند تدوین نقشه راه جامع 
است، گفت: در این نقشه راه باید همه 

موارد بهداشتی، اجتماعی، اقتصادی 
و درمانی به طوردقیق لحاظ شود تا با 
روشن کردن وضع آینده، ما را از اقدامات 
انفعالی در برابر شیوع بیماری خارج کند. 
رئیس جمهور در ادامه با تاکید بر اینکه 
واکسیناسیون از راه های پیشگیری است 
اما کافی نیست، گفت: عادی انگاری 
می تواند تبعات خطرناکی داشته باشد 
بنابراین از مردم تقاضا می کنم در کنار 
واکسیناسیون، شیوه نامه های بهداشتی را 
هم با دقت رعایت کنند. رئیسی با اشاره به 
لزوم رعایت کامل اصول بهداشتی در روند 
بازگشایی مدارس، دانشگاه ها، ورزشگاه ها 
و نماز جمعه، گفت: مسئولان مربوطه در 
روند این بازگشایی ها باید برنامه ریزی ها و 
نظارت های لازم را انجام دهند تا سلامت 
مردم به خطر نیفتد. وی با تاکید بر 
اهمیت اقناع  افکار عمومی و اطلاع رسانی 
به موقع و دقیق در زمینه بیماری کرونا، 
گفت: سیاست ما در این مورد اقناعی 
است نه اجباری و بر این باور هستیم که با 
تبیین و روشنگری می توان اعتماد مردم 
را جلب و آنان را همراه کرد. وی همچنین 
پاسخگویی به شبهات مطرح در فضای 

مجازی درباره درمان کرونا را ضروری 
دانست و گفت: دانشگاه های علوم پزشکی 
باید بخشی را برای پاسخ علمی و منطقی 
به شبهاتی که مطرح می شود، اختصاص 
دهند. رئیس جمهور با تاکید مجدد بر 
کنترل دقیق ورود و خروج در مرزها و 
فرودگاه های بین المللی کشور، اظهار 
داشت: استانداران استان های مرزی 
و مسئولان مربوطه باید ورود و خروج 
از کشور را به دقت کنترل کنند و ورود 
به کشور حتما با واکسیناسیون همراه 
باشد. رئیسی با اشاره به اینکه کاهش 
محدودیت های کرونایی باید با ضوابط 
همراه باشد، گفت: سیر نزولی بیماری 
با اجرای طرح شهید سلیمانی، آموزش 
عمومی و رعایت شیوه نامه های بهداشتی 
از شرایط کاهش محدودیت ها است که 
باید به آنها توجه شود. رئیس جمهور 
توجه به آموزش عمومی را در کنار 
اطلاع رسانی دقیق و مستمر ضروری 
دانست و گفت: دانشگاهیان و صاحبان 
تریبون نقش مهمی در این زمینه دارند 
و در زمینه اثربخشی واکسن، لازم 
است مراکز علمی و دانشگاهی به طور 

مستمر رصد علمی و پژوهشی کنند؛ 
چراکه اقدامات آینده منوط به نتایج این 
پژوهش ها است. وی همچنین با قدردانی 
از همکاری های گسترده و سازنده ناجا با 
ستاد ملی مقابله با کرونا گفت: نیروی 
انتظامی اقدامات انتظامی، امنیتی و 
اجتماعی سازنده ای در سراسر کشور 
دارد و همکاری های مفیدی با ستاد ملی 
مقابله با کرونا دارد که از تلاش همه این 
عزیزان قدردانی می کنم. رئیس جمهور 
همچنین در دیدار با پیمان جبلی رئیس 
سازمان صدا و سیما با اشاره به نقش 
مهم صدا و سیما به عنوان رسانه ملی 
در تبیین مسائل و مشکلات مردم و بیان 
دیدگاه های مسئولان کشور، گفت: صدا 
و سیما باید پل ارتباطی بین دولت و دیگر 
مسئولان کشور با مردم باشد. رئیسی با 
تاکید بر توجه به سه مقوله دقت، سرعت 
و صداقت در امر اطلاع رسانی و تبیین 
اقدامات، دستاوردها و عملکرد مدیران 
و مسئولان کشور، افزود: نتیجه این 
عملکرد و همکاری مشترک دولت و 
صدا و سیما باید موجب امیدآفرینی بین 

مردم شود.

سخنگوی شورای نگهبان هم وعده پیگیری داد 

معمـــای  ردصلاحیت  هاشــمی 
 در مورد اموال مسئولان؛ قانون حاکم قانون مجمع است

آرمان ملی: سخنگوی شورای نگهبان در نشست 
خبری به توضیح درباره مصوبات بررسی شده در 
شورای نگهبان پرداخت.  طحان نظیف در بخشی از 
این نشست خبری گفت: صحبت هایی که درمورد رد 
صلاحیت مرحوم هاشمی رفسنجانی بوده است که 
نفی شده و این موضوع فرایندی دارد که باید طی 
شود و بنده نیز پیگیری می کنم. پیش از این، حیدر 
 ... مصلحی، وزیر اطلاعات دولت دهم روایت آیت ا
هاشمی را درباره رد صلاحیتش در انتخابات ریاست 
جمهوری ۹2، تایید کرد و گفته بود:» در انتخابات 
۹2، به شورای نگهبان گفتم به مصلحت نظام است که 
هاشمی رد صلاحیت شود. اعضای شورای نگهبان هر 
چه گشتند، یک ان قلت هم نتوانستند بیاورند. بر اساس 
گزارشات ما از کف خیابان، هاشمی پیروز انتخابات بود« 
اظهاراتی که با واکنش عباسعلی کدخدایی، سخنگوی 
سابق شورای نگهبان رو به رو شد و او در نشست خبری 
خود گفت:» طبق قانون مراجع مختلف باید گزارشاتی 
که در اختیار دارند را برای شورای نگهبان ارسال کنند 
اما این گزارشات تنها جنبه کارشناسی دارد. گاهی 
گزارشات دقیق نبوده و شورای نگهبان نیز خلاف آن 
نظر داده است. دو نفر از اعضای دیگر شورای نگهبان 
غیر از من نیز این خبر را تکذیب کردند. دیروز نیز فیلم 
جلسه بررسی صلاحیت آقای هاشمی رفسنجانی را به 
همراه برخی از اعضای شورای نگهبان بازبینی کردیم و 
آقای مصلحی چیزی که گفته بودند را در آن جلسه بیان 
نکردند. ان شاءا... در زمان مناسبی آن فیلم را منتشر 
خواهیم کرد. البته ایشان مواردی که از او نقل قول شده 
بود را تکذیب کردند.«  اهم اظهارات طحان نظیف در 

ادامه آمده است.
 در خصوص طرح رسیدگی به دارایی مقامات و 
مسئولان متن جدیدی به تصویب مجلس نرسیده 
و مصوبه فعلی نیز مصوبه مجمع تشخیص مصلحت 
نظام است و چنان چه مصوبه ای خلاف شرع و قانون 
اساسی نباشد حتما شورای نگهبان آن را تایید می کند. 
در حال حاضر قانون حاکم، قانون مجمع است و باید 
دید آیا مصوبه ای در مجلس به تصویب می رسد یا نه. 

شورای نگهبان پیشتاز ثبت دارایی و اموال مسئولان 
در سامانه بود.

 هماهنگی مجلس و شورای نگهبان در زمینه 
محرمانه بودن اموال و دارایی مسئولان: در خصوص 
طرح رسیدگی به دارایی مقامات و مسئولان متن 
جدیدی به تصویب مجلس نرسیده و مصوبه فعلی نیز 
مصوبه مجمع تشخیص مصلحت نظام است و چنانچه 
مصوبه ای خلاف شرع و قانون اساسی نباشد حتما 
شورای نگهبان آن را تایید می کند. در حال حاضر قانون 
حاکم، قانون مجمع است و باید دید آیا مصوبه ای در 
مجلس به تصویب می رسد یا نه. شورای نگهبان پیشتاز 

ثبت دارایی و اموال مسئولان در سامانه بود.
 طبیعتا دستگاه هایی که وظایفشان در یک 
راستاست، با یکدیگر تعامل دارند اما هماهنگی خیر. ما 
و مجلس با یکدیگر هماهنگی نداریم و هر نهاد، مستقل 
عمل می کند و اینها نمایندگان مردم هستند و در هر 

زمینه ای که بخواهند می توانند قانونگذاری کنند.
 ورود مجمع تشخیص غیرقانونی نیست، مجمع 
وظایف مختلفی دارد یکی از وظایف جایی است که 
مجمع از باب اختلاف بین مجلس و شورای نگهبان وارد 
می شود اما یکی از وظایف مجمع که به جمع برگزیده ای 
از آنها سپرده شده نظارت بر اجرای سیاست های کلی 
نظام است و این هیئت جایگاه قانونی دارد و براساس آن 

بر مصوبات نظارت می کند.
 مواضع شورای نگهبان توسط سخنگوی این 
شورا اعلام می شود و اعضا نظر شخصی و کارشناسی 
خود را اعلام می کنند و این نظرات، نظرات شورای 

نگهبان نیست.
 در مجلس اخیر اصلاح قوانین انتخاباتی در نظر 
گرفته شد. اجمالا بنده اطلاع دارم که در کمیسیون های 
تخصصی مجلس این موارد بررسی می شود. امیدواریم تا 

انتخابات بعدی شاهد این اصلاحات باشیم. 
 هر چیزی که به نفع مردم و کشور باشد ما با آن 
موافقیم و هر چیزی که منافع ملی را در نظر نگرفته 
باشد، ما با آن مخالفیم. درباره اینکه این مساله الان به 
سود کشور است یا به ضرر کشور است، من اظهار نظر 

نمی کنم؛ کارشناسان اقتصادی یا نمایندگان مجلس 
ارزیابی می کنند. ما فقط از جهت مغایرت های شرعی 
و قانونی ورود می کنیم. طبیعتا ایرادات و ابهامات را 
مطرح می کنیم. نسبت به این موضوع همان ابهاماتی 
که گفتم را داریم و رفع این ابهامات را تشریح کردیم. اما 
اینکه این به مصلحت کشور است یا خیر را کارشناسان 

اقتصادی باید بگویند.
 هنوز طرحی در خصوص محرمانه بودن اموال و 
دارایی مسئولان چیزی به دست ما نرسیده حتی به 
صحن علنی هم نرسیده ظاهرا بحثی در کمیسیون 
قضایی محلس مطرح است و هنوز موضوع به صحن 
علنی ارجاع نشده است. اگر مصوبه این مراحل را طی 

کند، ما نیز در زمان مناسب اعلام نظر خواهیم کرد.
 قانون نظارت بر رفتار نمایندگان قانونی است که 
سال ها قبل تصویب شده و بارها کارشناسان گفته اند که 
این قانون، قانون قوی نیست. من از جزئیات این طرح 
اطلاعی ندارم و به دنبال توسعه وظایف و مسئولیت های 

خودمان نیستیم.
 اصلاح قانون از شورای نگهبان شروع نمی شود و ما 
در انتهای این زنجیره قرار دادیم. ما بارها عرض کردیم 
برای تمام کسانی که به عرصه انتخابات وارد می شوند 
احترام قائل هستیم و حیثیت آنها برایمان مهم است و 
نسبت به انتشار عمومی دلایل رد صلاحیت ها با منع 
قانونی روبه رو هستیم و از نظر دستگاه هایی که گزارش 
دریافت می کنیم نیز این گزارشات محرمانه است. ما با 
آقای پزشکیان نیز تماس گرفتیم اما ایشان مشکلی 

داشتند و نتوانستند در جلسه ای با ما شرکت کنند.
  استعفای علی لاریجانی از پیگیری قرارداد ایران و 

چین را در رسانه ها خواندم و تعجب کردم.
  درباره طرح صیانت از حقوق کاربران در فضای 
مجازیباید صبر کنیم و ببینیم که مصوبه مجلس در 
نهایت چه خواهد بود. اگر مصوبه برخلاف قانون و شرع 
باشد، شورای نگهبان حتما بدون هیچ گونه ملاحظه ای 
نظر نهایی خود را می دهد. امیدواریم که نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی با بلندنظری این طرح را مورد 

بحث و بررسی قرار دهند.

یوسف مولایی  
تحلیلگر حقوق بین الملل

 

یـــادداشت

رئیس جمهوری دولت باکو در سخنرانی خود در جلسه شورای 
سران کشورهای مشترک المنافع ادعا کرد که ارمنستان در 
تبانی با ایران از مناطق اشغالی سابق جمهوری آذربایجان برای 
انجام قاچاق مواد مخدر به اروپا به مدت حدود 3۰ سال استفاده 
می کرد. در روزهای گذشته الهام علی اف به  رغم آنکه تهران و 
باکو به طور سنتی روابط صمیمانه ای دارند، با اتخاذ مواضعی 
مخالف با حسن همجواری، به اتهام  زنی علیه تهران پرداخته 
است. او پیش  تر اظهارات مقام های ایران درباره حضور عناصر 
خارجی در مرز ایران را بهانه های ساختگی خواند و در مخالفت 
آشکار با اظهارات و اقدامات مقام های باکو، مدعی شد جمهوری 
آذربایجان خواهان احترام در مرزهاست. مقام های جمهوری 
آذربایجان همچنین بدون توجه به اصول و قواعد بین المللی و 
حسن همجواری از طریق تحریف مفاد توافق آتش بس قره باغ، به 
دنبال اعمال خواسته خود برای ایجاد کریدوری با هدف تغییرات 
ژئوپلیتیک در منطقه و مرزها هستند. تکذیب استفاده از اراضی 
جمهوری آذربایجان برای اهداف اطلاعاتی علیه ایران در شرایطی 
انجام شده که طی ماه های اخیر موضوع حضور برخی نیروهای 
تروریستی و وابسته به اسرائیل بسیار خبرساز شده است. پس از 
آنکه آنها نتوانستند در عرصه میدانی علیه ایران اقدام خاصی انجام 
دهند این بار یک جنگ تبلیغاتی علیه ایران به راه انداخته اند که 
صحبت های الهام علی اف در خصوص قاچاق موادمخدر نیز از 
همین عرصه نشات می گیرد. دولت باکو سعی دارد از تشنج ایجاد 
شده به بهترین شکل ممکن استفاده کند تا شاید امتیاز دیگری به 
دست آورد. در این میان الهام علی اف قصد دارد تا با همراه کردن 
اروپا، یک اجماع علیه ایران به راه اندازند. آنها می خواهند به نحوی 
اروپا را در مقابل ایران قرار دهند و ایران را زیر فشار بیشتر قرار 
دهند. واقعیت این است که  بیش از 8۰ درصد موادمخدری که 
به اروپا ترانزیت می شود از خاک ترکیه منتقل می شود و عملا 
سرزمین های قفقاز نقش زیادی در این عرصه ندارند. از سوی 
دیگر غالب دستگیرشدگان مرتبط با موادمخدر در اروپا اهل 
کشور ترکیه هستند. فارغ از این مسائل مسئولان جهانی مبارزه 
با موادمخدر از نزدیک مشاهده کرده اند که ایران چه هزینه های 
گزافی برای مقابله با موادمخدر می پردازد. مبارزه شدید ایران با 
موادمخدر یک موضوع اثبات شده است و اینکه رئیس دولت باکو 
به این شکل در این خصوص ایران را متهم می کند مشخصا بی 
پایه و اساس است. ایران خود قربانی تجارت موادمخدر است و 
جان های زیادی نیز در این مسیر داده شده تا ایران به گذرگاه 
موادمخدر بدل نشود. این گفته های الهام علی اف از آنجا نشات 
می گیرد که به شخصه بازیچه دست کشورهایی همچون ترکیه 
و اسرائیل شده است. اسرائیل از این جهت که می خواهد به ایران 
فشار مضاعف ایجاد کند. ترکیه نیز از این جهت که می خواهد خط 
لوله انرژی را از مسیری به غیر از ایران عبور دهد. ادعای تجارت 
موادمخدر را می خواهند به بهانه ای بدل کنند تا رابطه زمینی 

ایران و ارمنستان را قطع کنند.

قصد علی اف؛ اجماع علیه ایران؟

آرمان ملی - یاسمین طالقانی: 
پیـــش از ایــن به عنــوان »جمعی از 
نماینـدگان مجلس« یا »کمیسیون اصل 
۹۰ مجلس« شکایاتی را علیه مسئولان 
دولت قبل تنظیم و ارائه مــی کردند اما 
حالا به نظرشان باید خودنمایی داشتــه 
باشنـد پــس به صورت فردی شـــکایت 
می کنند، مــانند شکـــایت دیروز علی 
اصل  کمیسیون  سخنگوی  خضریان 
۹۰ از محمدجواد ظریف وزیر خارجه 
سابق کشورمان! این نماینده مجلس در 
نامه ای به رئیس مجلس از طرح شکایت 
خود از محمدجواد ظریف وزیر سابق امور 
خارجه در کمیسیون اصل نود خبر داد. 
در متن نامه علی خضریان به محمدباقر 
قالیباف رئیس مجلس  آمده است: » دکتر 
محمدجواد ظریف در دفعات متعدد در 
طول انجام توافق، ادعا می کرد که به علت 
رفع قطعنامه های شورای امنیت و قوانین 
رئیس جمهورهای  بین الملل،  حقوق 
بعدی آمریکا نمی توانند از توافق خارج 
شوند یا خروج آنها اثری نخواهد داشت.« 
یا در بخش دیگر این نامه تصریح شده که 
»یکی دیگر از ضعف های دکتر ظریف، 
عدم شناخت از درجه اهمیت تحریم ها 
بود. دکتر ظریف این گونه تصور می کرد 
که با رفع تحریم های شورای امنیت، دیگر 
تحریم های آمریکا اثر نخواهد کرد. ایشان 
آذر۹2 در صحن علنی مجلس گفته بود: 

»من به شما اطمینان می دهم زمانی که 
تحریم های شورای امنیت فرو بریزد، 
تمام تحریم های آمریکا جز تکه پاره ای 
از کاغذ نخواهد بود«. اما همان طور که 
در طول اجرای برجام و پس از خروج 
آمریکا از برجام مشخص شد، به رغم 
نبود تحریم های اقتصادی قطعنامه های 
شورای امنیت، به علت باقی ماندن 
تحریم های آمریکا و شروط این کشور، 
ایران نتوانست بهره مندی اقتصادی را 
ببرد، چنانکه دکتر ظریف پس از اجرای 
بودن  کاغذی  ادعای  به رغم  برجام، 
تحریم های آمریکا پس از رفع تحریم های 
شورای امنیت، 13 اردیبهشت 13۹5 در 
نامه ای به هماهنگ کننده کمیسیون 
بانک های   « نوشت:  برجام  مشترک 
غیرآمریکایی عمدتاً به دلیل پیام ها و 
اقدامات بازدارنده اوفک که مقررات رفع 
تحریم ها را به شدت مشروط و پیچیده 
جلوه می دهد و هم زمان تحریم های 
باقیمانده را برجسته و تهدیدآمیز معرفی 
می نماید، از ایجاد یا احیای روابط تجاری 
و اقتصادی با ایران اکراه دارند.« در بخش 
دیگر ادعا شده :» یکی دیگر از ضعف های 
تیم مذاکره کننده و مشخصا دکتر ظریف 
عدم تسلط بر متن برجام در زمینه 
برگشت پذیری تحریم ها بود. دکتر ظریف 
در 13مرداد13۹۴ گفته بود: »درصورت 
بازگشت پذیری، توافقات باقی خواهد 

ماند و کسی نمی تواند مانع آن شود.« این 
درحالی بود که براساس بند 3۷ برجام، 
در صورت بازگشت تحریم ها تنها توافقاتی 
باقی خواهند ماند که شامل تحریم های 
شورای امنیت باشند و این موضوع شامل 
تحریم های اروپا و آمریکا نمی شود. به 
همین دلیل هم پس از خروج آمریکا از 
برجام، به رغم اینکه تحریم های شورای 
امنیت مجددا اعمال نشد، برخلاف ادعای 
 دکتر ظریف توافقات باقی نماندند.«

۶ روز پیش مجتبی یوسفی، عضو هیات 
رئیسه مجلس اظهار داشت: در فایل 
صوتی که چند ماه پیش از ظریف منتشر 
شد، او اعتراض داشت و می گفت که 
میدان هم باید با نظر دیپلماسی حرکت 
کند. معنای حرفش این بود که در عرصه 
دفاعی هم باید با نقطه نظرات ظریف 
پیش می رفتیم! وی بیان کرد: این روزها 
شاهد اعتراف وزیر سابق امور خارجه 
درباره عدم توجه به مفاد برجام هستیم 
و در این شرایط باید خدا را شاکر باشیم 
که میدان با نظر ظریف پیش نرفت.عضو 
هیأت رئیسه مجلس متذکر شد: دولت 
روحانی 8 سال وقت مردم را صرف برجام 
کرد و همه همتشان آن بود که برجام را 
به سرانجام برسانند اما با وجود این، وزیر 
خارجه روحانی حتی فرصت نکرد که متن 
برجام را مطالعه کند. این در حالی است 
که ظریف همیشه مدعی بود که زبان 

دنیا را بلد است اما الان اعتراف می کند 
که حتی از متن برجام هم خبر نداشت! 
وی اظهار داشت: حتماً باید دولتمردان 
به دلیل قصور و  سابق چون ظریف 
ترک فعل هایی که داشتند، پاسخگو 
باشند و ما پرونده قصور و کم کاری آنان 
را به قوه قضائیه ارسال می کنیم. در 
اردیبهشت سال جاری هم حسینعلی 
حاجی دلیگانی نماینده شاهین شهر در 
مجلس، از شکایت تعدادی از نمایندگان 
از حسن روحانی رئیس جمهور و محمد 
جواد ظریف وزیر امورخارجه درباره فایل 
منتشر شده از وزیر امورخارجه به قوه 
قضائیه خبر داد. در متن این شکایت آمده 
است:» اخیراً فایل صوتی طبقه بندی شده 
از وزیر امور خارجه دولت دوازدهم جناب 
درخصوص  محمدجواد ظریف  آقای 
اطلاعات طبقه بندی شده نظام جمهوری 
اسلامی ایران منتشر گردیده است که 
بعضا بخشی از اظهارات جناب آقای 
محمد جواد ظریف خلاف واقع است. با 
توجه به اینکه این فایل صوتی جزء اسناد 
طبقه بندی شده محسوب می  شده ولی 
این سند برای اولین بار توسط شبکه های 
رسانه ای معاند خارج از کشور شبکه 
تلویزیونی اینترنشنال عربستان سعودی 
منتشر شده است این انتشار توسط یک 
رسانه ضد نظام نشان از عمق نفوذ دشمن 

در مراکز حساس دولت دارد.«

بازخوانی شکایات متعدد مجلسیان از وزیر خارجه دولت روحانی   

فعالیت مجلس خلاصه در شکایت از ظریف 
 دیروز هم سخنگوی کمیسیون اصل 90 شکایت کرد!

رئیس جمهور: 

بازگشایی ها با برنامه ریزی و نظارت دقیق باشد 
 رسانه ملی باید پل ارتباطی بین مردم و مسئولان باشد

میرقاسم مومنی 
 تحلیلگر مسائل قفقاز


